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moje letošní dovolená nezačala zrovna 
šťastně. Hned první den po příjezdu na cha-
lupu na Vysočině jsem si sekačkou na trávu 
usekl prst. Přesněji řečeno, jeden článek pro-
středníčku na levé ruce. (Nechtějte, abych po-
pisoval, jak přesně to proběhlo. Jednak by to 
bylo složité a zabralo by to nemalou část to-
hoto sloupce, jednak, upřímně řečeno, vlastně 
ani sám doteď nevím, jak se mi to vlastně po-
vedlo.) Stačil jeden neopatrný pohyb, kratičký 
okamžik. Živě si pamatuji ten nevěřícný po-
cit překvapení, co že se to vlastně právě stalo... 
Zlomek vteřiny – a události se náhle vydaly 
nečekaným směrem. Tím nemyslím jen rychlý 
odvoz do nemocnice, ale i opakované cestování 
na převazy v dalších dnech a hlavně to, že se 
musím učit žít (a třeba i psát na počítači) s na-
vždy kratším prstem. 

Už před odjezdem na dovolenou jsem za-
žil něco trošku podobného, i když s mno-
hem méně závažnými důsledky: Byl jsem 
sám doma, chystal jsem se k odjezdu a z bytu 
jsem si skočil pro něco do komory, která je 
v našem paneláku na společné chodbě. Vyšel 
jsem jen na chvilku, jen na tři kroky, dveře 
bytu jsem nechal přivřené, ale ten okamžik 
stačil na to, aby mi průvan dveře přibouchl. 
Ještě teď si vybavuji ten šok, že jsem byl okol-
nostmi (a hlavně vlastní neopatrností) zniče-
honic beze všeho vykázán z domova, a jak by 
řekli Kraličtí, „zavříny jsou dveře“. Trošku se 
mi ulevilo při myšlence, že jsme přece půjčili 
náhradní klíče sousedce, aby nám během naší 
nepřítomnosti zalévala kytky, ovšem to se 
ukázalo jako planá naděje, protože jsem ze-
vnitř v zámku nechal klíče, takže dveře stejně 
nešly otevřít. Nepatrná chvíle – a můj pro-
gram pro dané dopoledne byl najednou jiný, 
než jsem si původně představoval. Musel jsem 
čekat na zámečníka a ten pak podobně rychle 
udělal pro změnu průvan v mé peněžence.

Chvíle, v nichž se náhle změní běh  událostí, 
občas přicházejí do života každého z nás. 
Mnohdy si pak zpětně uvědomíme, že kdyby-
chom něco udělali jinak, ba kdybychom změ-
nili třeba jen drobnost, mohlo vše být jiné. Ale 
už je pozdě, příběh najel na výhybku, z níž 
není cesty zpět. A někdo si ani nestihne nic 
uvědomit, protože jeho život končí...

Zásadní zlomový okamžik ostatně čeká již 
brzy celé lidstvo: Ježíšův druhý příchod. Možná 
tě v předchozí větě trkla slova „již brzy“. Vím, 
můžeš s nádechem ironie poznamenat, že Ježí-
šovi to jeho „přijdu brzy“ (Zj 3,11) trvá už dva 
tisíce let. Ale tím spíše bychom měli Ježíšův pří-
chod očekávat; již dvě tisíciletí se krátí čas, již 
dvacet století je ono „brzy“ čím dál blíž. 

Jedna věc je tohle všechno vědět; ale 
vnitřně s tím počítat, to není totéž. Nedávno 
mi jeden přítel v internetovém chatu napsal: 
„Já se tak těším, až Ježíš přijde!“ Zaskočilo 
mě to a nevěděl jsem, jak zareagovat; ode-
psat nadšené „Já taky!“ mi nepřipadalo úplně 
poctivé. Uvědomil jsem si, že asi musím něco 
změnit. Ano, mám vzdálenou pozitivní per-
spektivu, že se Ježíš jednou znovu vrátí a pak 
budu věčně s ním, že mi utře každou slzu 
z očí a že se budu radovat z jeho nádherné, 
nekončící blízkosti – nicméně v mém myšlení 
nejspíš nějak zbytnělo ono „jednou“: „Přijď, 

Pane Ježíši, ale radši moc nespěchej. Ještě 
mám v plánu tohle a tamto...“ Z Kristova 
návratu se mi stal tak trochu teoretický člá-
nek víry, který přestal přímo ovlivňovat mou 
každodennost.

Pán Ježíš své učedníky jasně varoval: Buďte 
připraveni, protože neznáte hodinu, v níž 
přijde Syn člověka. (Mt 24,44, L 12,40) Apo-
štol Petr zase napsal, že Pánův den přijde jako 
zloděj v noci. (2P 3,10) Svatý Pavel v  Prvním 
listu Tesalonickým používá úplně stejná slova 
a doplňuje: Až budou říkat ,je pokoj, nic ne-
hrozí‘, tu je náhle přepadne zhouba jako bo-
lest rodičku...  (1Te 5,3) Ježíš přijde  náhle, bez 
varování. Slovy ruské pohádky „nezván, neče-
kán“. (Zdá se mi tedy nesmyslné – a vlastně 
i nesprávné – snažit se dobu Ježíšova  příchodu 
nějak vypočítat, jak to dělali mnozí v  historii 
a dělají i někteří dnes.) Ta chvíle bude pro 
všechny překvapením. „Jeden bude vzat, druhý 
zanechán.“ Myslím, že i vytržení křesťané 
v první vteřině zalapají po dechu, co že se to 
vlastně děje. A ještě zaskočenější budou ti, 
kdo tu zůstanou. Jediný zlomek sekundy – 
a všechny plány vezmou za své. Definitivní 
změna programu. 

U Matouše čteme, že příchod Syna  člověka 
bude „jako blesk“ (Mt 24,27). Už nebude čas 
něco napravovat. Moje dětská představa, že 
honem řeknu „Jé, Pane Ježíši, ty přicházíš? 
Prosím tě, odpusť mi všechny hříchy a vezmi 
mě taky s sebou“, je nejspíš nereálná. Musím 
a chci být Ježíši natolik blízko, že nic takového 
ani nebude potřeba.

Kéž nás Ježíš zastihne připravené! Kéž 
nám Pán Bůh pomůže obstát a zachová nás 
„bez úrazu a poskvrny“ až do Kristova pří-
chodu.  Naději mi dodávají slova ze závěru 
již citovaného Pavlova dopisu křesťanům 
v Tesalonice: Věrný je ten, který vás povo-
lal; on to také učiní. (1Te 5,24) A také vě-
domí, že ruka Páně (na rozdíl od té mojí) 
není ukrácena.

Tomáš Coufal

Milý čtenáři,

Ve zlomku 
vteřiny

editor ia l

T áš C f l
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B
ylo teplé letní ráno. Předpověď počasí sli-
bovala teploty přes 30 stupňů, ale moc vel-
kou radost jsem z toho neměl. K vodě jsem 

jít nemohl. Čekalo mě celý den jednání Senátu. 
To ráno jsem netušil, že uvidím Boží řeku a že se 
v ní osvěžím. 

Většinou se před jednáním Senátu scházíme 
s  panem senátorem Papouškem k  modlitbám. 
Někdy přijde jeho asistent, někdy můj asistent, 
občas se připojí ještě jeden senátor nebo sená-
torka. Čteme nějakou pasáž z Bible a potom se 
modlíme.

To červencové ráno bylo jiné. Hned v úvodu 
začaly mocné modlitby v  jazycích. Na  modli-
tební panovala úžasná svoboda, přicházel úžasný 
pokoj. Modlili jsme se, aby Pán pokoje provázel 
celé jednání.

Obvykle se dopolední jednání Senátu „za-
sekne“. Přestože je na programu třeba 30 bodů, 
první bod se protáhne na  tři hodiny, někdy 
i  více. Tentokrát se stal zázrak. Sedm dopo-
ledních bodů se projednalo za  hodinu a  půl. 
V klidu, v jednotě, v úctě. 

Protože pan ministr, který měl komento-
vat odpolední body, ještě nebyl přítomen, za-
čaly se projednávat senátní návrhy. Jako první 
šel na řadu můj návrh novely zákona o daních 
z  příjmů, který měl být projednáván až další 
den večer. Pan zpravodaj nebyl na  projednání 
příliš připraven, připraveni k  rozpravě nebyli 
ani moji „tradiční“ oponenti. Nikdo nenavrhl 
zamítnutí novely. Návrh 41 hlasy prošel prv-
ním čtením. Podpora šla napříč všemi politic-
kými kluby.

Po  hlasování jsem šel několika senátorům 
a  senátorkám poděkovat za  podporu. Bylo vi-
dět, že jsou překvapeni, dotčeni. Jakoby padaly 
hradby, které v  uplynulých měsících bránily 
komunikaci. Ještě před půl rokem na  mě bylo 
hodně senátorů i senátorek naštvaných, že jsem 
si dovolil kritizovat systém přidělování funkcí 
v Senátu.

V  Senátu se ten den změnila atmosféra. 
Vnímal jsem, jak se naplňuje slovo z  proroka 
Amose (5,24). Řeka spravedlnosti, pokoje a ra-
dosti jako by protékala mezi senátními lavicemi 
a řečnickým pultem a každý, kdo šel mluvit, tou 
řekou prošel.

Věřím, že podobné Boží navštívení může 
zakusit i  Sněmovna. Závdavek jsme mohli vi-
dět už při projednávání stanoviska k  rezoluci 

UNESCO. Popírání Jeruzaléma jako hlavního 
města Izraele tehdy odmítli poslanci ze všech 
politických klubů.

Nebát se obrů
Víte, kdo váš kraj zastupuje ve  Sněmovně? 

Zkusili jste někdy svým zákonodárcům napsat 
a  poděkovat jim za  hlasování o  určité otázce? 
Máte se svým poslancem nebo poslankyní něja-
kou pozitivní zkušenost, např. v tom smyslu, že 
jste je žádali, aby určitou normu podpořili nebo 
zamítli, a oni vám nejen vyhověli, ale i odepsali 
na e-mail?

Lidé se mě často na  besedách ptají: „Koho 
máme volit?“ A  já odpovídám otázkami: „Je 
ve  vašem sboru, ve  vašem městě nebo ve  va-
šem kraji nějaká osobnost, které si vážíte? Po-
kud ano, zkusili jste se tohoto člověka zeptat, 
zda by šel do politiky? Pokud ne, víte o někom, 
kdo se alespoň v nějakém směru zasadil o pozi-
tivní změny?“ Sám jsem si kladl otázku, zda bych 
z  každého kraje dovedl jmenovat aspoň tři po-
slance či poslankyně, s nimiž mám nějakou po-
zitivní zkušenost. Našel jsem je i v Karlovarském 
kraji, který má ve  Sněmovně jen pět zástupců. 
V  případě zájmu mi napište na  senátní e-mail 
(michalekl@senat.cz), rád s vámi budu pozitivní 
zkušenosti sdílet.  

Když šlo dvanáct zvědů prozkoumat zaslíbe-
nou zemi, všichni viděli aspekty pozitivní i  ne-
gativní. Deset zvědů se leklo obrů, Jozue a Káleb 
se ale dívali očima víry. V  žádné zemi na  světě 

 ERC s novým předsedou. Daniel Že-
natý se stal novým předsedou ERC. Dosavad-
ní místopředseda Ekumenické rady církví na-
hradil 1. července předsedu Daniela Fajfra, 
který na svou funkci rezignoval. Daniel Žena-
tý pochází z Moravského Krumlova, působil 
deset let jako farář v Pardubicích a sedm let 
byl kaplanem v tamní věznici. Od roku 2015 
zastává funkci synodního seniora Českobra-
trské církve evangelické. Na předsednickém 
postu alternují zástupci největších tří člen-
ských církví: SCEAV, CB a ČCE.

 Vznikla ekumenická komise pro 
církevní dějiny 17. století. Vznik ini-
ciovala Česká biskupská konference (ČBK) 
a Ekumenická rada církví (ERC). Jejími čle-
ny jsou předseda ČBK Dominik Duka, ge-
nerální sekretář ČBK Stanislav Přibyl, aka-
demický pracovník Cyrilometodějské te-
ologické fakulty Univerzity Palackého 
v Olomouci Tomáš Parma, předseda ERC 
Daniel Ženatý, generální sekretář a tiskový 
mluvčí ERC Petr Jan Vinš a vědecký pracov-
ník Historického ústavu AV ČR Jiří Just. 

V tomto složení se komise poprvé sešla 
28. června 2017. Jejím cílem je důkladně 
prozkoumat období církevních reforem 
a nábožensko-politických střetů a odstra-
ňovat předsudky. Zaměří se přitom na pro-
blematická místa českých dějin, jako jsou 
stavovské povstání, bitva na Bílé hoře 
a rekatolizace.

„Jakási obdoba toho, oč se pokou-
šíme teď s komisí, je to, co se podařilo 

v otázce kolem mistra Jana Husa. Začali 
jsme o těch věcech hovořit, byly to diskuse 
dlouhé, trvaly celá desetiletí, ale pohnulo 
se to, kleště se uvolnily. A totéž si slibuji 
nyní. Chceme-li dojít k nějakému smíření, 
o němž se mluví, musíme nejprve konsta-
tovat ke smíření čeho a koho a co se stalo. 
Právě to chce komise popsat,“ řekl k tomu 
v Českém rozhlasu Daniel Ženatý.

Vznik komise je reakcí na plánované 
obnovení mariánského sloupu na praž-
ském Staroměstském náměstí, o kterém 
se vedou spory a diskuse mezi jednot-
livci i mezi církvemi. „Komise nebude mlu-
vit o sloupu, jestli ano nebo ne. Měla by 
především popsat, co se v 17. století dělo 
na straně protestantů i na straně kato-
líků, ty hrůzy, které jsme si navzájem půso-
bili... Pak k sobě budeme moct přistoupit,“ 
vysvětlil v rozhlase Ženatý.

Zkoumat problémy 17. století je uži-
tečné, ale další historické objevy se oče-
kávat nemohou. Proto půjde patrně jen 
o způsob přiznání a reflexi negativního 
dědictví zúčastněných stran. Musíme dou-
fat, že obojí bude poctivější než v případě 
husovské komise, která před lety ze strany 
římskokatolické církve nepřinesla (kromě 
rétoriky) žádnou změnu.

 Katolická charismatická konfe-
rence měla přes 7700 účastníků. Kona-
la se na brněnském výstavišti 5.–9. 7. 
Na programu byly přednášky, mše svaté, 
večery chval, modlitby, divadelní předsta-

vení a mnoho dalšího. Součástí byla i dět-
ská konference pro více než 1200 dětí. 

Letošním hlavním tématem celé kon-
ference byl citát z knihy proroka Ezechiele: 
„Dám vám nové srdce a do nitra vám vlo-
žím nového ducha.“ Přednášeli zde např. 
Vojtěch Kodet, Kateřina Lachmanová, 
Tomáš Holub nebo Vojtěch Cikrle. Hlavním 
hostem byl Daniel Ange, 85letý francouz-
ský benediktin, který v 80. letech založil 
první mezinárodní katolickou školu mod-
litby a evangelizace Jeunesse-Lumiére. 

Řečníci se ve svých promluvách 
hodně soustředili na Ducha svatého. Bis-
kup Vojtěch Cirkle ho např. ve svém kázání 
nazval „lepidlem“ – pojítkem mezi Otcem 
a Synem a také mezi námi. Mluvil o tom, 
že Duch svatý z věřících tvoří církev a vede 
je, aby pochopili smysl kříže.

Kateřina Lachmanová, hlavní organi-
zátorka (co do účasti rekordní) konference, 
Životu víry sdělila: „Zdá se, že program cel-
kově ,sedl‘. Nejvíc si lidé pochvalovali, že 
bylo méně řečnění a více modliteb, takže 
byl prostor jak pro vstřebání impulzů, tak 
i pro Boží konání v lidských srdcích. Trochu 
rozpačitě vyzněly jen dvě přenášky zahra-
ničního hosta P. Daniela Ange (jinak Božího 
muže) – úplně nezapadly do kontextu.“

Předseda KMS, pastor Lubomír Ondrá-
ček, navštívil KChK po mnoha letech. „Byla 
výborně zorganizovaná a program byl při-
praven pro celou škálu návštěvníků, a to 
jak co se týká věku, tak duchovního zamě-
ření,“ řekl nám po akci. „V programu kromě 
společných shromáždění byly akce pro děti, 
většinou spíše zábavné. Souběžně se konal 
například také večer chval a večer s cim-
bálovou muzikou a ochutnávkou vín. Rád 
jsem se viděl s některými známými a vysle-
chl i některá zajímavá kázání nebo semi-
náře, i když nad některými důrazy jsem měl 
z hlediska biblického výkladu otazníky.“

 Křesťanská akademie mladých 
(KAM) slaví 20 let. „Na počátku KAM by-
la skupinka mladých lidí v obýváku ame-
rického misionáře Davea Pattyho, který 
působil v havířovském sboru CB. V té do-
bě nikoho nenapadlo, že jeden rok pro-
jde stáží KAM 240 mladých lidí nebo let-
ními kempy 1600 studentů nebo že roč-
ně bude v Konferenčním centru ubytováno 
9000 lidí. Pán Bůh to připravoval a pro-
jevila se v tom jeho obrovská milost a sí-
la,“ řekl k tomu současný ředitel KAM Mi-
lan Michalko.  

Zpočátku se organizace zaměřovala 
zejména na pořádání English Campů, vzdě-
lávání a podporu vedoucích mládeží z růz-
ných denominací. V roce 2006 oslovila KAM 
Česká televize a z jejich spolupráce vze-
šla série pořadů s názvem Exit 316; jednalo 
se o první český křesťanský televizní pořad 

Libor Michálek

Změna je možná
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neexistuje „zaslíbená“ politická strana nebo 
svaté politické hnutí. Mezi pšenicí často roste 
plevel, ale moudré řešení spočívá v tom, nevylé-
vat s vaničkou i dítě.

Správný vedoucí se údajně pozná tak, že do-
káže u  lidí rozvíjet jejich potenciál, jejich silné 
stránky a  současně slabé stránky činit bezvý-
znamnými. Jako křesťané víme, že když nějaký 
politik nemá spořádaný rodinný život, bezvý-
znamné to není. Na  straně druhé nemůžeme 
klást na lidi, kteří Krista zatím nepoznali, stejná 
kritéria jako na věřící. Můžeme se ale za politiky, 
kteří reprezentují naši obec, naše město, náš ob-
vod, náš kraj nebo stát, modlit a ptát se: „Bože, 
ukaž mi prosím, co je v  srdci tohoto člověka 
vzácné či jedinečné, za co jej můžu pochválit, jak 
se k němu přiblížit?“

„Adoptujte“ si politiky
Řada politologů se obává říjnových voleb 

do Poslanecké sněmovny. Časopis Ekonom před 
časem představil čtyři scénáře možného vývoje 
po  volbách. Jeden horší než druhý. Společným 
jmenovatelem všech byla obava, že demokra-
cii vystřídá autokracie. Pominu nyní otázku, zda 
se nám po  sametové revoluci podařilo vybudo-
vat skutečně právní stát. Někdo je názoru, že při 
privatizaci tady vládla spíš kleptokracie a v době 
opoziční smlouvy hodně defektní demokracie. 
Někdo je názoru, že vláda autokrata typu bib-
lického Josefa nás může obdobím sucha provést 
lépe než nedemokratická Evropská komise.   

Vyhlížím, že se Boží Duch bude dotýkat srdcí 
kleptokratů, demokratů, eurokratů i  autokratů. 
Kristokracii (vládu Krista) si nepředstavuji tak, 
že pan Pavel Bělobrádek bude po říjnových vol-
bách premiérem a pan Jiří Čunek po lednových 
volbách prezidentem. 

Bylo by zajímavé udělat průzkum mezi křes-
ťany, koho budou volit. Nebyl bych překvapen, 
kdyby výsledek průzkumu byl po-
dobný jako u průzkumů, které se dě-
lají napříč společností.   

Někoho třeba zaujme knížka An-
dreje Babiše „O čem sním...“, jiného 
zaujme knížka Pavla Bělobrádka 
„Na  život!“. Většina třeba nebude 
číst žádnou knížku a  jen připije 
panu prezidentovi „na zdraví“.

Není dobré, když je církev rozdě-
lená, ale je moudré si rozdělit práci. Je 
možné se modlit za všechny lidi postavené v moci, 
ale není v  silách jednotlivce, aby přijal slovo pro 
200 poslanců nebo 81 senátorů, za každým indivi-
duálně šel nebo každému zvlášť napsal.

Podobně jako Bůh naklání srdce vládců jako 
potůčky vod, naklání i srdce křesťanů k různým 
lidem, kteří mají v  rukou moc. Každý politik, 
státník, soudce, podnikatel, umělec nebo medi-
ální magnát má svůj „jazyk lásky“ a  je úžasné, 
když za ním přijde Boží velvyslanec schopný ko-
munikovat jeho řečí a  promluví přímo k  srdci. 
Jestli se modlíte hlavně za pana Babiše a některé 
jeho vize jsou vám sympatické, nestyďte se za to. 
Jestli máte na srdci modlitby za pana Fialu nebo 
za pana Kalouska, je to v pořádku. Povede-li vás 

Boží Duch za panem Okamurou nebo za panem 
Chovancem, nebraňte se tomu.  

Nedávno jsem byl Božím Duchem veden 
do  Kosova, do  Černé Hory a  do  Srbska. Ještě 
před rokem jsem si nedovedl představit, že bych 
jednal s bývalým generálem, který bude asi brzo 
souzen za válečné zločiny. Ano, i  takový člověk 
má v Božích očích hodnotu. I pro takového člo-

věka platí, že milosrdenství zvítězí nad soudem, 
pokud Boží milost přijme. 

Nebuďte překvapeni, když budete vedeni 
za někým, kdo dnes není známý. Možná se mod-
líte hlavně za  politiky, kteří jsou dnes na  ko-
munální úrovni. Možná vás samotné Bůh volá 
k  tomu, abyste do  politiky vstoupili nebo po-
vzbudili k  veřejné angažovanosti někoho 
z okruhu vašich blízkých. Nenechte prosím tento 
hlas přehlušit hlasy jinými.

Mgr. Libor Michálek, MPA, je senátorem 

za obvod Praha 2 na volební období 

2012–2018.

pro mládež. Na něj postupně navázaly dis-
kusní Exit kluby a v roce 2009 preventivní 
programy na středních školách Exit Tour. 

V současné době kromě Exit tour a různě 
zaměřených kempů nabízí KAM i další 
evangelizační nástroje – hudební službu 
Fusion a sportovní službu Edge Sports. Dále 
organizuje vzdělávací a tréninkové stáže, 
workshopy a semináře pro vedoucí těchto 
služeb (RiseUp, Journey) a snaží se budo-
vat mosty mezi církví a školou (projekt Škola 
pro život, www.adoptujskolu.cz nebo www.
situcitelu.cz). V budoucnu si chce KAM spo-
lečně s pastory a vedoucími mládeží odpo-
vědět na otázky jako „proč mladí lidé tak 
málo zůstávají v církvi“ nebo „proč se mladí 
vedoucí cítí ve službě sami“.

 Radost na Kristfestu. Festival  Kris-
tfest je akcí pro mládež nad 15 let. Konal se 
22.–27. 7. a letos měl jako hlavní téma „Ra-
dost“. „Protože 70–80 % účastníků jsou dě-
ti z křestanských rodin,“ napsal Životu ví-
ry hlavní organizátor Martin Penc, „snaží-
me se s nimi nově definovat víru pro jejich 
generaci.“ Hlavním hostem byl Dan Watson 
z Hillsong London a Kirk McAtear z Birming-
hamu, Michal Apetauer z Brna a kapela 

BCC Worship z Bratisla-
vy. „Celým festivalem se 
nesla atmosféra téma-
tu – jak prožívat radost 
ve všech životních situ-
acích,“ sdělil nám Penc, 
„a jakou roli v ní hraje 

Ježíš. Kirck McAtear poslední večer zakon-
čil kázáním, kterým vytvořil malou párty 
a na příběhu krále Davida, který veze schrá-
nu zpět do Jeruzaléma, představil víru ja-
ko tanec a roztančil celý stan do vrcholného 
momentu letošního ročníku.“

Kristfest Young je pro děti ve věku 
10–15 let a časově navázal na Kristfest. 
Letošním tématem bylo „Generace Z: nebuď 
zombie“. „Jako generace Z jsou označovány 
děti, které vyrůstají od malička ve virtu-
álním světě. Snažíme se reagovat na svět, 
ve kterém žijí, a ukazovat jim Bibli a Ježíše 
způsobem, kterému budou rozumět. Skrze 
divoké hry, kratší bohoslužby a tzv. tribe 
wars vedeme mladší děti k Ježíši a vidíme, 
že stejně, jako vnímají složitý virtuální svět, 
umí vnímat i svět víry a chápat Boží výzvy,“ 
řekl nám Martin Penc.

Na Kristfest a na Kristfest Young přijelo 
na 500 dětí a mládežníků (340+140).

 Premena na CampFestu. Největšího 
multižánrového festivalu na území bývalé-
ho Československa, CampFestu, se letos zú-
častnilo 6300 lidí. Ze zahraničních kapel byli 
hlavními hosty Jake Hamilton, Mate.o, Draw 
the Parade, Twelve24 a Derech. Z domácích 
kapel přišli Timothy, Espé, LCh-LIVE, Tretí 
deň, BCC Worship či Hmla.

Tématem programu CampFestu 2017 
byla „premena, (ktorá) je neoddeliteľnou 
súčasťou Božieho kráľovstva“.  PR mana-
žer festivalu Soňa Jančovičová nám k tomu 
napsala: „Počas festivalu sa rečníci dotkli 

niekoľkých typov premeny človeka – hlbo-
kej, trvalej – a rovnako aj o premene, ktorá 
mení naše okolie. Premena vnútri v  človeku 
má spôsobiť transformáciu spoločnosti 
v praktických oblastiach – práca, vzťahy 
či modlitby. Lebo Božia premena vo mne, 
spolu so mnou, vyvolá premenu okolia, 
v ktorom sa pohybujem.“ 

Letošní novinkou byly dvě doprovodné 
aktivity: jízda na koni a první ročník „Behu 
za ľudí bez Biblie“. „Za každého bežca dar-
covia prispejú sľúbenú sumu. Tá bude spolu 
s dobrovoľným štartovným darovaná orga-

nizácii Wycliffe Slovakia 
na vzdelávanie a preklad 
Biblie národom na okraji 
záujmu,“ uvedla pro 
Život víry Jančovičová.

Ředitel  CampFestu 
Milan Macek řekl: 

„Naším cieľom bolo, aby každý zažil osobnú 
premenu a stretnutie s Panom Ježišom. 
Hlavnou témou závěrečného večera bola 
,Cena premeny‘ Janko Buc hovoril o cene 
premeny na kríži a ľudí vyzval ku tomu, 
čoho sme sa ochotní vzdať my, aby cez 
nás mohla prísť premena do našej krajiny. 
Súčasťou programu boli ďalej modlitby tak 
za novo obrátených, ako aj modlitby a žeh-
nanie všetkým luďom na Slovensku, ktorí 
premenu potrebujú. Aby tak Boží Duch 
mohol spôsobiť nové veci a novú premenu 
(v) nás samých.“

Příští ročník festivalu bude jubilejní, 
dvacátý.

 XcamP jednoznačně. Ve Smilovicích 
u Frýdku-Místku se konal každoroční fes-
tival pro mládež SCEAV XcamP, který měl 
přes 300 registrovaných účastníků. Hlav-

ními hosty byli Roland 
Gustafsson, biskup tzv. 
Misijní provincie (alter-
nativa k zesvětštělé ofi-
ciální luterské Švédské 
církvi) a Radek Kola-
řík, kazatel BJB Kuřim. 

Hlavní téma „Buď – anebo“ volně navazo-
valo na 500. výročí světové reformace, kdy 
se i reformátoři museli v klíčových otáz-
kách víry jasně vymezit. Probírala se pro-
to např. autorita Bible, výlučnost Krista či 
závaznost Velkého poslání. Většina progra-
mu byla živě vysílána on-line, poprvé by-
ly současně vysílány dva paralelně probí-
hající semináře.

Daniel Spratek, člen přípravného 
týmu zodpovědný za oblast programu, pro 
Život víry řekl: „Heslo ,Buď – anebo‘ je vel-
kou, skoro až troufalou výzvou dnešnímu 
relativismu ve světě i v církvi. Jsem rád, 
že na XcamPu mohlo jasně zaznívat neře-
děné poselství evangelia – poselství tak 
jednoznačné, že je třeba ho buď přijmout, 
nebo odmítnout, ale nelze vůči němu 
zůstat netečným. Díky Bohu za to, že 
s takovýmto poselstvím mohla být i sou-
časná (nejen) mladá generace na XcamPu 
konfrontována.“ 

XcamP mj. navštívil i předseda KDU-ČSL 
Pavel Bělobrádek a diskutoval s účastníky.
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Není dobré, když je církev 
rozdělená, ale je moudré si 
rozdělit práci.


